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Досліджується питання належного підтвердження факту внесення 
вкладу до статутного капіталу товариства з обмеженою відповідальніс-
тю, аналізується чинне законодавство та судова практика. 

Однією з проблем вітчизняного законо-
давства, щодо розв’язання якої точаться су-
перечки, є проблема визначення наслідків 
не внесення вкладу до статутного капіталу 
товариства з обмеженою відповідальністю. 
Зважаючи на збільшення кількості спорів, 
що виникають з цього питання, визначен-
ня порядку підтвердження факту внесення 
вкладу до статутного капіталу товариства з 
обмеженою відповідальністю набуває осо-
бливої актуальності. Це питання належить 
до маловивчених у вітчизняній науці, адже 
існуючі праці науковців (серед авторів яких 
В. М. Кравчук, О. С. Янкова, Ю. В. Хорт та 
ін.) здебільшого стосуються порядку фор-
мування статутного капіталу товариства та 
об’єктів, які можуть бути внесені як вклад до 
нього, майже не торкаючись питання форми 
підтвердження факту їх внесення. Об’єктом 
дослідження є сукупність правовідносин, 
які регулюють порядок внесення вкладу 
до статутного капіталу товариства з обме-
женою відповідальністю. Предметом до-
слідження виступають норми українського 
законодавства, що регулюють питання під-
твердження факту внесення такого вкладу, а 
також судова практика з цього питання. Ме-
тою дослідження є визначення документів, 
які можуть належно підтвердити факт вне-
сення вкладу до статутного капіталу това-	
риства.

Частина 5 ст. 52 Закону України “Про гос-
подарські товариства” визначає, що учаснику 
товариства, який повністю вніс свій вклад, 
видається свідоцтво товариства [2]. Але до-
статність такого документа для підтверджен-
ня факту внесення вкладу виглядає дещо 
сумнівною, на що є кілька причин. По-перше, 
немає усталеної практики видачі такого сві-
доцтва: воно видається далеко не завжди, 
не встановлено його конкретної форми та 
суб’єкта видачі (чи це будуть загальні збори 
учасників, чи виконавчий орган товариства —	
хоча видача свідоцтва останнім виглядає 
більш доцільно); крім того, не завжди при-
сутнє розуміння того, навіщо таке свідоцтво 
видається — з власної практики автору відо-
мі випадки, коли таке свідоцтво хотіли ви-
дати учаснику, який просто надбав частку в 
статутному капіталі товариства за договором 
купівлі-продажу. По-друге, таке свідоцтво не 
може підтвердити факт часткового внесення 
вкладу, адже згідно з вищезазначеним поло-
женням Закону України “Про господарські 
товариства” воно видається лише учаснику, 
який повністю вніс свій вклад. По-третє, на-
явність в учасника товариства свідоцтва да-
леко не завжди означає, що така особа справді 
виконала свій обов’язок перед товариством із 
формування статутного капіталу. Зважаючи 
на те, що за неправомірну видачу свідоцтва 
товариство не несе жодної відповідальності, 
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трапляються випадки його видачі учасникам, 
які насправді не внесли свій вклад або вне-
сли його частково (для прикладу — дивити-
ся рішення Господарського суду Львівської 
області від 27.07.2009 р. по справі № 11/100 
[10]). Усе це дає підстави стверджувати, що 
свідоцтво товариства не може визнаватися 
належним доказом, що підтверджує факт 
внесення вкладу до статутного капіталу то-
вариства; висновку про його недостатність 
здебільшого дотримуються і судові органи 
(для прикладу — дивитися постанову Львів-
ського апеляційного господарського суду від 
24.10.2013 р. по справі № 914/2882/13 [5]). 

Подекуди на практиці зустрічається по-
зиція про можливість встановлення факту 
внесення вкладу до статутного капіталу на 
підставі фінансової звітності товариства. На-
приклад, Вищий господарський суд Укра-
їни у постанові по справі № 37/144-07 від 
10.04.2008 р. відзначає, що наявність інфор-
мації в балансі товариства про повну сфор-
мованість статутного капіталу є достатньою 
для встановлення факту повного внесення 
всіма учасниками своїх вкладів [4]. Вважаю 
таку позицію спірною з таких причин. Ст. 11	
Закону України “Про бухгалтерський облік 
та фінансову звітність в Україні” передбачає, 
що суб’єкти малого підприємництва подають 
фінансову звітність у складі балансу і звіту 
про фінансові результати, а решта господар-
ських товариств – баланс, звіт про фінансо-
ві результати, звіт про рух грошових коштів, 
звіт про власний капітал та примітки до звітів 
[1]. Загальні вимоги до фінансової звітності 
встановлені наказом Міністерства фінансів 
України № 73 від 07.02.2013 р. Відповідно до 
нього звітність підприємства (у тому числі 
товариства з обмеженою відповідальністю) 
дає змогу встановити номінальну (визна-
чену в установчих документах товариства) 
вартість статутного капіталу, а також суму 
вкладів, які внесли та не внесли учасники то-
вариства [3]. Водночас, фінансова звітність 
не дає змоги з’ясувати, який саме учасник 
не вніс свого вкладу до статутного капіталу 
(чи яку частку такого вкладу він вніс), що 
істотно знижує її доказову цінність. Крім 
того, не варто забувати, що хоча фінансова 	

звітність подається товариствами в органи 
статистики, а в окремих випадках — у подат-
кові органи та державному реєстратору, вона 
може містити певні неточності (у тому числі 
в частині інформації про статутний капітал 
товариства) з умисних суб’єктивних при-
чин. Такі неточності можуть виникати і як 
наслідок звичайних суб’єктивних людських 
помилок, адже за своєю правовою природою 
вона є лише підсумком діяльності товариства 
за певний період, а не документом, що скла-
дається за наслідком здійснення операції з 
внесення вкладу до статутного капіталу. Усе 
це дає підстави стверджувати, що фінансова 
звітність не може виступати належним само-
стійним засобом підтвердженням факту вне-
сення вкладу до статутного капіталу товари-
ства. 

Єдиним достовірним, повноцінним і до-
статнім доказом внесення вкладу до статут-
ного капіталу товариства з обмеженою від-
повідальністю, на мою думку, виступають 
первинні документи. Зважаючи на те, що 
внесення учасником вкладу до статутного 
капіталу викликає зміни в структурі активів 
і капіталів товариства, то така дія є господар-
ською операцією відповідно до абзацу 4 ч. 1 
ст. 1 Закону України “Про бухгалтерський 
облік та фінансову звітність в Україні” і згід-
но з абзацем 10 ст. 1 вищезазначеного Закону 
підтверджувати її здійснення повинен пер-
винний документ [1]. Крім того, саме первин-
ні документи є підставою внесення інформа-
ції до облікових регістрів та, відповідно, до 
фінансової звітності підприємства. Саме це 
дає підстави стверджувати, що наявність пер-
винних документів при підтвердженні факту 
внесення вкладу до статутного капіталу това-
риства є обов’язковою, а фінансова звітність 
товариства може виступати лише додатковим 
підтвердженням відображеної в ній інформа-
ції. Цим зумовлена позиція деяких судів, які 
не вважають фінансову звітність товариств 
(зокрема, баланс) самостійним належним до-
казом. Для прикладу можна навести постано-
ву Харківського апеляційного господарсько-
го суду від 27.10.2008 р. по справі 38/191-08, 
в якій зазначено таке: “Хоча баланс станом на 
01.01.2002 року і свідчить про повне внесен-
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ня всіма учасниками вкладів, але сторонами 
не доведено цього факту первинними доку-
ментами, тому колегія суддів апеляційного 
суду дійшла висновку, що баланс відповідача 
станом на 01.01.2002 р. не є належним дока-
зом внесення усіма засновниками вкладів до 
статутного фонду в повному обсязі, а тому не 
може бути узятий до уваги судом” [9]. 

Щодо форми первинних документів, то 
вимоги до їх оформлення встановленні ст. 9 
Закону України “Про бухгалтерський облік 
та фінансову звітність в Україні” [1]. Спира-
ючись на них, доказом внесення грошового 
вкладу готівкою до каси товариства можна 
визнати прибутковий касовий ордер, зокрема 
його частину, що видається особі, яка внесла 
вклад — квитанцію, засвідчену печаткою під-
приємства та підписом головного бухгалтера 
або іншої уповноваженої особи [8]. У випад-
ку, якщо грошовий вклад вноситься готівкою 
на банківський рахунок товариства (чи пере-
раховується з банківського рахунка такого 
учасника), то належним доказом підтвер-
дження факту внесення вкладу є документ, 
що видається банком за результатом такої 
операції у порядку, передбаченому постано-
вою Правління НБУ № 174 від 01.06.2011 р. 
[6] (для готівкового внесення) та постановою 
Правління НБУ № 22 від 01.06.2011 р. [7] 
(для перерахування з рахунку на рахунок) —	
зазвичай, такими є квитанція (у першому ви-
падку) та проведене платіжне доручення (у 
другому випадку). Якщо ж вкладом до ста-
тутного капіталу є майно, то, вважаю, що для 
підтвердження факту внесення свого вкладу 
учаснику необхідні такі документи: прото-
кол загальних зборів учасників, у якому буде 
відзначено, яке саме майно учасник вносить 
як вклад, перелічено його характеристики та 
визначено його ціну (товариство може оці-
нити таке майно самостійно, або провести 
експертну оцінку), та акт приймання-пере-
дачі цього майна, оформлений відповідно до 
вимог ст. 9 Закону України “Про бухгалтер-
ський облік та фінансову звітність в Україні”. 
Наявність таких документів буде достатньою 
для підтвердження факту внесення вкладу до 
статутного капіталу товариства з обмеженою 
відповідальністю. 

Підсумовуючи, зазначу, що єдиним на-
лежним, повноцінним і достатнім доказом 
внесення вкладу до статутного капіталу то-
вариства з обмеженою відповідальністю є 
первинні документи. Такий підхід можна 
обґрунтувати тим, що саме первинні доку-
менти складаються на підтвердження здій-
снення операції з внесення вкладу до статут-
ного капіталу, що зумовлює їх достовірність. 
Зважаючи на те, що фінансова звітність то-
вариства складається на їх основі та не дає 
можливості з’ясувати, який саме учасник не 
вніс свого вкладу до статутного капіталу (чи 
яку частку такого вкладу він вніс), вона не 
може бути достатнім підтвердженням факту 
внесення вкладу до статутного капіталу то-
вариства, виступаючи лише в ролі додатко-
вого доказу до первинних документів. Щодо 
свідоцтва товариства, яке, відповідно до 	
ч. 5 ст. 52 Закону України “Про господарські 
товариства”, видається товариством на під-
твердження факту внесення вкладу учасни-
ком, то в силу своєї правової природи та при-
таманних йому недоліків воно не може бути 
визнане належним доказом, який підтвер-
дить внесення вкладу до статутного капіталу 
товариства.
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да в уставный капитал являются первичные документы.

Foreseen by the Law of Ukraine “About Business Associations” document, 
which shall certify the fact of contributing of the share to authorized capital of 
a limited liability company — certificate of the company — is not fulfilling its 
function through its inherent flaws. The financial statements of the company (by 
virtue of its legal nature) can only serve as additional evidence. The only reliable, 
complete and relevant evidence of contribution of the share to authorized capital 
are the primary documents.

Надійшла 1 квітня 2014 р.


